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تکلیفیدربارهعدالتوعدالتخواهیبردوشدارد؟

دعوت به تقوا، وظیفه رسمی و همیشگی امام جمعه است و 
عدالت، یکی از ارکان اصلی تقواست؛ اگر عدالت در جامعه تحقق 
پیدا نکند، ما چگونه می خواهیم مردم را دعوت به تقوا کنیم. بنده 
در خطبه های��ی که هر هفته می خوانم به تبعیت از خطبه های 

امیرالمومنین)ع( همیشه بر قرائت این آیه تاکید می کنم: إنَِّ الله 
یأَمُْرُ باِلعَْدْلِ واَلْحِْسَانِ. این آیه یک محور فکری و عقیدتی است که 
پای ثابت خطبه های بنده است. عدالت و عدالت خواهی امر خدای 
متعال است و رکن تحقق تقواست. توصیه به تقوا بدون دعوت 
به عدالت و تحقق عدالت، منتهی به نتیجه مطلوب نخواهد شد. 
ام��ا در ب��اب وظیفه یک ام��ام جمعه در مطالب��ه عدالت و 

عدالت خواهی باید نکاتی را مدنظر داشت؛ یکی اینکه گاهی امام 
جمعه به عنوان یک فعال اجتماعی، پیگیر یک مفسده و ظلمی 
می شود که در گوشه ای اتفاق افتاده، بدون اینکه نیاز باشد آن را 
لزوما در خطبه های نماز جمعه بیان کند. به عبارت دیگر ما باید 
از تقلیل نقش امام جمعه به کسی که خطبه های نماز جمعه را 
می خواند و آن را اقامه می کند، بپرهیزیم. ممکن است امام جمعه ای 
پیگیر برخی مفاس��د اقتصادی رخ داده، باش��د اما به علت های 
گوناگ��ون لازم نداند این پرونده و روند آن را در خطبه های نماز 
جمعه علنی کند. حتی ممکن است یک امام جمعه با تلاش ها 
و پیگیری های خود جلوی یک مفسده اقتصادی را بگیرد، مساله 
را هم به نتیجه برساند ولی اصلا در خطبه های خود به آن اشاره 
نکند. پس موردی که باید به آن دقت کنیم این است که نقش 
امام جمعه، منحصر در خطبه های نماز جمعه نیست و لزوما نیاز 

نیست همه کارهای امام جمعه در خطبه ها بازتاب پیدا کند. 
ما نباید این نکته را فراموش کنیم که خود مس��اله آرامش 

اجتماعی، فی نفسه یک ارزش و امر مطلوب است که نباید مدام 
دستخوش التهابات گوناگون قرار بگیرد، البته تاکید می کنم این 
حرف من بدین معنا نیست که ما مسائل عدالت را فدای بحث 
آرامش اجتماعی کنیم و از آن حرف نزنیم به بهانه اینکه آرامش 
جامعه برهم می خورد، خیر! این منظور من نیست، منظور من 
این است که باید به این نکته هم توجه داشت و با ظرافت و دقت 
و بصیرت فهمید که کجا و در چه موردی و چگونه لازم اس��ت 

موردی در نماز جمعه مطرح شود. 
ببینید! گاهی ممکن است طرح یک موضوعی در رابطه با یک 
مفس��ده اقتصادی در خطبه های نماز جمعه لازم شود، چرا؟ به 
این علت که مطرح شدن آن در خطبه های نماز جمعه زمینه ساز 
تحقق عدالت می شود. ممکن است به دلایلی ورود امام جمعه، 
قدرت و قوت رسیدگی به پرونده را افزایش دهد اما اینجا خیلی 

نقطه حساسی است، چون در این صورت امام 
جمعه اصطلاحا ورود به یک امر حسبیه کرده 
است که این وظیفه دادستان است اما مواردی 
پی��ش می آید که دادس��تان به علل مختلفی 
ورود نمی کند یا از مساله باخبر نیست یا اصلا 
نمی خواهد ورود کند، این در حالی اس��ت که 
یک خطر بزرگی مردم را از حیث عدالت تهدید 
می کند، اینجاس��ت که امام جمعه با توجه به 
جایگاه اجتماعی ای که دارد می تواند ورود کند 
و جلوی ظلم بزرگی را که قرار اس��ت به مردم 
وارد شود بگیرد. در دوران امامت جمعه  خود من 
چندین مورد از این دست اتفاقات افتاده است. 
به هر حال ممکن است هم موجب رنجش 
دادس��تان به عنوان مدعی العموم شود و هم 
برخی سیاسیون ناراحت شوند اما امام جمعه 

بای��د این را به جان بخرد و برای حفظ منافع عمومی ملت به 
میدان بیاید. البته باز هم تاکید می کنم این خیلی مساله حساسی 
است و امام جمعه باید با در نظر گرفتن همه جوانب به مساله 
ورود کند، چون امام جمعه مثل یک رسانه نیست که چیزی را 
بگوید و بعد تمام شود، اگر مطلبی که گفته دروغ باشد، مساله 
عدالت او به عنوان یکی از شروط امامت جماعت مورد خدشه قرار 
می گیرد. مردم یک شهر به یک امام جمعه اقتدا می کنند، نباید در 
سخنان او شائبه ای از تهمت و افترا و جناح گرایی و خدای نکرده 
قدرت طلبی و امثالهم باشد. این ملاحظات برای امامان جمعه 
بسیار بیشتر از رسانه ها یا فعالان اجتماعی است، برای اینکه محل 
اعتماد همه مردم هستند. این هم یک نکته است که ملاحظات 
اخلاقی و قانونی که امام جمعه در طرح یک موضوع به عنوان 
مطالبه دارد، سنگین تر از ملاحظاتی است که حتی یک رسانه 

آزاد نس��بت به این قضیه دارد. سومین بحث درباره عدالت اما 
بحث اجرای عدالت است. نقش امام جمعه هر چه جلوتر می آییم 
ممکن است از حیث تقسیم کار اجتماعی کمتر باشد؛ مثلا ما در 
اجرای عدالت به حکم قاضی نیاز داریم، یعنی اگر امام جمعه ای 
10 بار قسم قرآن هم بخورد و فریاد بزند که این خلاف عدالت 
است اما جایی است که قاضی باید حکم کند، طبیعتا تا وقتی 
قاضی حکم نکرده، هیچ کس نمی تواند هیچ پولی را از حسابی 
به حساب دیگری بازگرداند و جلوی هیچ رانتی را بگیرد. ما به 
عنوان اینکه فریادگر عدالت باشیم گاهی مجبور می شویم اعلام 
کنیم ولو نش��ود. وقتی نمی شود می گوییم ما به عنوان دلسوز 
مردم این را اعلام کردیم اما اینکه اقدام شد یا نشد، برخی الان 
توقع ش��ان این است که امام جمعه مجری احکام و عدالت هم 
باشد اما در تقسیم کار اجتماعی چنین جایگاهی به امام جمعه 
داده نشده است و باید این مسائل را ما 
از هم تفکیک کنیم، بنابراین در ایجاد 
گفتمان عدالت، ائمه جمعه مسلما باید 
نقش ایفا کنن��د. در مطالبه عدالت در 
چارچوب قانون و اخلاق هم ائمه جمعه 
باید نقش آفرینی کنند و می کنند و گاهی 
اوقات که نیاز می شود، برای اینکه حداقل 
یک نفر گفته باشد که این خلاف عدل 
است، ائمه جمعه مطلب شان را بگویند 
اما در مقام اجرا بیش از هر کسی دستگاه 
قضایی و دس��تگاه اجرایی هستند که 
بای��د اقدام کنند و نوبت به امام جمعه 
در بحث اجرا نمی رسد، چون اختیارات 
قانونی ندارد. تذکر این نکته هم خالی از 
لطف نیست که ما از طریق ستاد امر به 
معروف و نهی از منکر که مجموعه ای است که در اختیار امام 
جمعه است، بسیاری از مسائل مربوط به مطالبه و اجرای عدالت 

را دنبال می کنیم و نتایج بدی هم نداشته است. 
ش��ما می دانید ما وقتی فریادگر این موضوع شدیم که رسما 
قانون امر به معروف و نهی از منکر را دولت مس��تقر در آن روز 
ابلاغ نکرد و ائمه جمعه میدان دار این قضیه شدند که ما باید امر 
ب��ه معروف و نهی از منکر را برای اقامه عدل، به میدان بیاوریم. 
متاسفانه در دولت قبل حمایتی از ستاد امر به معروف و نهی از 
منکر برای ایجاد عدالت اجتماعی نمی ش��د اما امیدواریم دولت 
فعلی با حمایتی که از این ستاد می کند، ظرفیت را برای اقدام 
امام جمعه قبل از آنکه بخواهد به خطبه کشیده شود، فراهم کند 
تا ما بتوانیم نقش کلیدی اجرای عدالت را که یک قسمت هایی از 

آن بر عهده امام جمعه است، بخوبی انجام دهیم. 

جنابآقایقنبریان!اساساًجایگاهنمازجمعهدراسلام
چهجایگاهیاست؟اینجایگاهدرزمانانقلاباسلامیو
حکومتاسلامیباتوجهبهسفارشاتامامینانقلابچه

موقعیتیپیدامیکند؟
به نظر می آید در ۳ س��احت باید این جایگاه بررس��ی 
ش��ود؛ س��احت خود نماز جمعه، س��احت ام��ام جمعه و 

ساحت خطبه ها. 
در ساحت خود نماز جمعه در روایات این نماز را مشهد 
عام معرفی کرده اند؛ یعنی باید خصوصیت آن این باشد که 
همه بیایند. در کتاب وسائل الشیعه که همه مراجع بر اساس 
آن فتوا می دهند، در روایت صحیح و سندی از جناب فضل 
بن ش��اذان از امام رضا)ع( آمده است: انِمَّا جُعِلتَِ الخُْطْبَهُ 
؛ جمعه زمان اجتماع و  یوَْمَ الجُْمُعَهِ، لانََّ الجُْمُعَهَ مَشْهَدٌ عامٌّ
مشهد عام است. بعد می فرماید: اگر امیر اراده کرد مردم را 
موعظه کند )چون می دانید نماز جمعه یک منصب است 
و یک منصبی وابسته به حکومت است( برای موعظه  مردم 
و ترغیب در طاقت و ترساندن در معصیت از این استفاده 
می کن��د »وَ توَْقیِفِهِمْ عَلیَ مَ��ا أرََادُوا مِنْ مَصْلحََةِ دِینِهِمْ وَ 
دُنیَْاهُمْ«؛ یعنی باید حتما به مصلحت دین و دنیای ش��ان  
واقف شان کند. این جزو ضرورت هایی است که جایگاه نماز 
جمعه دارد. »وَ یخُْبِرَهُمْ بمَِا وَرَدَ عَلیَْهِمْ مِنَ الآفَْاتِ«؛ یعنی 
آفت هایی را که زندگی شان به آن دچار شده باید بشمارد. 
اگر مثلا خصوصی س��ازی به راه��ی می رود که دچار آفت 
ش��دیم، جای طرح آن کجاست؟ یکی از جاهای طرح آن 

نماز جمعه است. 
اگر یکسانی حقوق ها به هم می خورد، حتی تفاضل های 
معقول به هم می خورد و حقوق های نجومی طرح می شود، 
جای بیان آن نماز جمعه است. نه فقط گلایه از یک مساله 
مانند حقوق مطرح باش��د بلکه به صورت کلی اصلی ترین 
مساله و کلان ترین مساله عدالت است که عدالت در حوزه 
حقوق، عدالت در حوزه آموزش، اینها همه از مصادیق آن 
است و محل طرح شان در خطبه های نماز جمعه است. بعد 
می فرماید آن چیزهایی که برای شان ضرر و منفعت دارد در 
نماز جمعه مطرح شود. در ادامه می فرماید آخرین چیزی 
که باید طرح کند آیه »إنَِّ الله یأَمُْرُ باِلعَْدْلِ وَالْحِْسَانِ« باشد. 
جای��گاه نماز جمعه چنین اس��ت. رهبر معظم انقلاب 
بیش��تر از 10 بار فرمودند ما در عدالت عقب هس��تیم. در 
کتاب »طرح کلی اندیشه اسلامی در قرآن« که مجموعه 
صحبت های حضرت آقا در س��ال 5۳ است، ایشان در این 
کتاب، توحید را با عدالت توضیح می دهند، بعثت را با عدالت 
توضیح می دهند، ولایت را نیز با عدالت توضیح می دهند. 
وقتی رهبر یک جامعه ای می گویند کماکان ما در عدالت 
عقبیم و به لحاظ نظری می گویند توحید نفی نظام طبقاتی 
است، جلوتر می گویند شرک تئوری جامعه طبقاتی است 
و اگر توحید بخواهد بیاید باید نظام طبقاتی برود و تئوری 
شرک خود باطل شود. جلوتر می گویند این نشده که عده ای 
مارکسیست شدند. جلوتر می گویند اگر دینی دیدی که در 
جهت عکس فلسفه ادیان که قسط است، حرکت می کند، 

آن دین یا الهی نیست یا دستکاری شده است. 
م��ن درباره عدالت خواهی منظورم لزوما این نیس��ت 
که بیاین��د برخورد مصداقی کنند؛ ن��ه! همین گفتمان 
عدالت بیش��تر از همه چیز ضروری است. پس نخستین 

حیثیت، حیثیت نماز جمعه است که باید یک حیثیت به 
اصطلاح عمومی باش��د. از طرفی حضرت آقا 14 دی 94 
می فرمایند: »دستگاه امامت جمعه یک دستگاه طلبگی 
است، دستگاه اداری نیست. شکل اداری نباید پیدا کند«. 
یکی از آس��یب ها این است. یعنی نماز جمعه مشهد عام 
نیست، چون نهاد نماز جمعه به یکی از اجزای بروکراتیک 

کشور تقلیل یافته است. 
ما نظام جمعه را از نظام امامت و امت نباید بیرون بیاوریم 
و آن را به دستگاه دیوان سالاری وارد کنیم. یکی از آسیب ها 

این تقلیل است که تقلیل به نظام دیوان سالاری است. 
نمی گوییم ائمه محترم جمعه بیایند خطبه تند بخوانند 
اما باید در این زمینه کار و تلاش کنند نه اینکه خود جزئی از 
این نظام دیوان سالاری شوند.  مردم ایران ارزش های عدالت 
و آزادی را با هم می خواهند. بعد در نماز جمعه ها می بینید 
مساله جمهوریت کم تبیین می شود. فقط گفته می شود 
بیایید در انتخابات شرکت کنید اما مبانی جمهوریت آنطور 
ک��ه رهبر انقلاب 14 خرداد تبیی��ن کردند، در کدام نماز 
جمعه تشریح می شود. ما درباره عدالت کم کاری کرده ایم، 
آن وقت جوان هایی که در کف میدان عدالت خواهی شان 
ب��ه نظر بعضی آقایان دچار ایراد می ش��ود و مارک و مهر 
مارکسیس��تی و امثال اینها می خورد، مقصرش کیست؟ 
مقصر بنده روحانی هس��تم که از این تریبون ها عدالت را 
فریاد نزدم یا مقصر آن کسی است که خوراک پیدا نکرده 

است، پس دچار اعوجاج و انحراف می شود؟ 
مردم ایران از 250 س��ال پیش ای��ن آرمان ها را با هم 
خواستند. آزادی، جمهوریت، پیشرفت، عدالت و استقلال 
را با هم خواستند. تبعیض در این آرمان ها بد است. حضرت 

امام و حضرت آقا اینها را با هم تبیین کردند. 
حیثیت بعدی، حیثیت امام جمعه اس��ت. یک روایتی 
اس��ت که می فرماید »کل واعظ قبله«؛ واعظ نماز جمعه، 
قبله اس��ت. می گوید وقتی خطب��ه را می گوید، همه از او 
اس��تقبال کنند. من از آن کنایه برداش��ت می کنم، یعنی 
گفتمانش باید یک گفتمان غالبی باش��د. گفتمانش باید 
یک گفتمان متبوعی باشد. بقیه گفتمان ها پی او بیفتد، نه 
اینکه آنقدر حرف نو و جدید و جذاب برای جوان ها نگوید 
که همه گفتمان های دیگر چتر خود را بیندازند و جوان ها 

سراغ افراد دیگر بروند. 
در دهه 60 عدالت یک گفتمان غالب اس��ت اما بعد از 
آن چه می شود؟ بعد گفتمان های دیگر مثل مکتب نیاوران 
و دیگران می آیند چترشان را می اندازند. به اصطلاح گفتمان 
توسعه مقدم بر عدالت می شود و در عرصه های سیاسی هم 
چیزهای دیگر غالب می شود. این در حالی است حضرت آقا 
می فرمایند هویت انقلاب اسلامی عدالت است و اگر این را 
از دست داد چه می شود؟ یک کار منافقانه می شود، دیگر 
دعوت به اسلام بدون عدالت معنا ندارد. این جملات آقا در 
سال 69 است و اگر ما خواستیم دعوت به انقلاب اسلامی 
کنیم اما عدالت در آن کمرنگ بود، کار منافقانه می کنیم. 
این جنس خطبه ها کم ش��ده است؛ چرا کم شده؟ سخن 
متین و متقنی از جنس مطهری و بهشتی  زده نمی شود.  
حال اگر کسی در فضای جامعه از نزدیک بودن حقوق ها 
هم گفت س��ریع مارک مارکسیس��تی بر او  زده می شود. 
این چیزی است که در سال های اخیر می بینیم که دائما 

مارک مارکسیستی می زنند و این برچسب زنی طوری غالب 
ش��ده که ائمه جمعه از ترس این برچسب بعضی حرف ها 
را نمی زنن��د. باید هیچ ح��رف خطرناکی در حوزه عدالت 
نزنند. در نظام پرداخت و حقوق باید یک نظام حقوقی بر 
همه مردم ایران حاکم باش��د؛ این شرط اول عدالت است. 
در همی��ن کتاب حضرت آقا می گویند اقل یک جامعه به 
لحاظ توحیدی این اس��ت که بدون طبقه باشد، زیر یک 

سقف حقوقی باشند.
آیا وقتی درباره عدالت به این شکل گفتمانی و ساختاری 
حرف می زنیم، تا به حال مچ کسی را گرفته ایم؟ آیا علیه 
کس��ی شعار داده ایم؟ خیر! بلکه علیه یک روند، علیه یک 
سیاس��ت، علیه یک مساله کلان س��خن گفته ایم. اینجا 
همان جایی اس��ت که باید اندیش��مندان بیایند و حرف 
بزنند و بهترین جا نیز خطبه های نماز جمعه است، چون 
ما تا می گوییم عدالت خواهی، فکر می کند باید بیاید حتما 

درباره پرونده های فساد و امثال اینها بگوید. 
حیثیت سوم، حیثیت خطبه است. به تعبیر زیبای شهید 
مطهری تنها واجب است که سخنرانی  یکی از اجزای آن 
شده است. ما هیچ واجب دیگری نداریم که سخنرانی یکی 
از ارکان آن باشد؛ فقط نماز جمعه است. سخن گفتن هنگام 
خطبه  امام جمعه و مش��غول شدن به کار دیگری مذمت 
ش��ده و از اینجاس��ت که همان روایتی که از جناب فضل 
بن ش��اذان عرض کردم که می فرمای��د باید غیر از اینکه 
موعظه شان می کند، از به اصطلاح آفاتی که سر راه شان است 
با خبرشان کند. آفاتی که جامعه شان دچار آن می شود؛ هم 
آفات فرهنگی و هم آفات اقتصادی که ما می بینیم بسیاری 
از آسیب های اجتماعی ما از قبِل تبعیض و بی عدالتی است. 
نه اینکه فقط گفته شود که این آفات است، بلکه تحلیل 
شود و ذهن جامعه روشن شود که بتوانند کمک کنند آن 
مساله حل شود. همان طوری که عرض کردم یک برحذر 
باد خیلی جدی حضرت امام دارند که 22 مهرماه 61 در 
دیدار با ائمه جمعه سراسر کشور می فرمایند: »نماز جمعه 
و مساجد در صدر اول اسلام، یک وضعی داشت و بعد به 
تدریج، آن محتوای خودش را از دست داد. در بین مسلمین، 
یک طایفه شان اصلا اقامه جمعه نمی کردند و یک دسته ای 
هم که اقامه جمعه می کردند تقریبا بی محتوا بود؛ مسائل 
منحص��ر بود به چند جمله نصیحت و ختم می ش��د. در 
صدر اسلام، مسجد و نماز جمعه یک ابزاری بود در دست 
کسانی که می خواستند فعالیت در امور کشوری کنند. از 
مسجد همه این مسائل بیرون می رفت، شکل می گرفت و 
نماز جمعه ها اینطور نبود. شما خطبه هایی ]را[ که در نماز 
جمعه های آن وقت خوانده شده است ملاحظه می فرمایید 
که چه وضعی بوده است آن نماز جمعه ها و چه محتوایی 

داشته است«.
عمار یاس��ر در دوره خلیفه دوم امام جمعه کوفه بوده 
اس��ت. عمار در دوره آخر خلیفه دوم و اوایل خلیفه سوم 
اصلی ترین مهره عدالت خواهی است در کنار ابوذر و مقداد. 
بحث ه��ای جدی ای دارد؛ چه آن زمان که در منصب امام 
جمعگی بود، چه آن زمان که دیگر امام جمعه نبود. طوری 
که یکبار در خانه عثمان، عمار را آنقدر زدند که دنده اش 
شکس��ت. اینها امام جمعه تراز بودند که اینگونه بودند و 

خطبه ها و سمت و سوی شان اینگونه بود. 

امام خمین��ی)ره( در ادامه می فرمایند: »مع الأس��ف، 
دس��ت های خائنی از اول - تقریبا - بتدریج این را از بین 
بردن��د ب��ه طوری که نماز جمعه اص��لا هیچ محتوا دیگر 

نداشت«.
متاسفانهچیزیکهبعضاماازبعضیائمهجمعهشاهدیم،
ایناس�تکهیابهتعبیراس�تادرحیمپ�ورتقویمخوانی
میکنن�دیابیاناترهبرمعظمانقلابراکهدرهمانایام
فرمودهاند،تکرارمیکنند؛تحلیلونقدشمانسبتبهاین

وضعیتبعضیخطبههاچیست؟
حضرت آقا در جمله ای می گویند فرق بین نماز جمعه 
ما با بعضی دیگر از کش��ورهای اسلامی این است که آنجا 
نوشته ای به دست امام جمعه می دهند که بخواند اما اینجا 
خطبه ها از نبوغ امام جمعه می جوش��د. چنانکه حضرت 
آقا متن خطبه های خودش��ان را از امام نمی گرفتند، بلکه 
می جوشید. این مبانی ای را که پای این درس امام و اساتید 
خودشان فراگرفته بودند، تبیین و تحلیل و در عرصه های 
مختلف تولید می کردند. من بی تعارف می گویم اگر مقام 
معظم رهبری س��خنرانی نکنند، بس��یاری از ائمه جمعه 
نمی دانند که این هفته چه باید بگویند. یعنی 2 جمله از 
یک س��خنرانی از رهبر انقلاب که بهتر از خود آنها انشاء 
شده را می خوانند و صرفا یک توضیحی می دهند. خب! این 
خیلی کم هنری است. جای عدالت خواهی در نماز جمعه 
اس��ت که روایت صحیح السند محمد بن مسلم می گوید: 
آخرین چیزی که امام جمعه می گوید باید آیه شریفه »إنَِّ الله 
یأَمُْرُ باِلعَْدْلِ وَ الْحِْسَانِ« باشد و این کنایه از این است که 
در این س��بد نماز جمعه و خطبه هایش حتما باید برنامه 
عدالت باشد. عدالت در نماز جمعه طیفی از حرف است و 
چندین مرحله دارد. اول گفتمان سازی برای عدالت است 
که این س��خن غالب ش��ود. ما در بسیاری از جاها مواجه 
می ش��ویم که افراد تریبون دار حالا در منصب امام جمعه 
یا هیات ها و جاه��ای دیگر می گویند دوره عدالت خواهی 
تمام شده اس��ت و عدالت خواهی ضرورت جامعه نیست. 
یک نظرس��نجی اخیرا اتفاق افتاد که نشان داد فقط ۳1 
درصد مردم ایران نخس��تین اولویت شان در دولت جدید 
عدالت است. این اعلام خطر است. بیشتر مشکل کشورمان 
بی عدالتی و تبعیض است اما مردم برای دولت آینده شان ۳1 
درصد می گویند که مشکل عدالت است. این یعنی گفتمان 

نشده است؛ هشداری که حضرت آقا چند سال پیش دادند 
که این خطر برای ما هست که  عدالت ارزش دسته چندم 
شود. عدالت در دولت سازندگی اولویت اول نبود و به جای 
آن سازندگی بود، در دولت اصلاحات توسعه سیاسی، یک 
دولت فقط شعارش عدالت شد اما دوباره دولت بعدی که 
آمد اصلا اسم عدالت را هم نبردند، چرا که عدالت گفتمان 
اصلی نش��ده است. گفتمان عدالت به معنی تکرار عدالت 
نیس��ت، یعنی همان گونه که حضرت آقا در کتاب طرح 
کلی اندیش��ه اسلامی مطرح کردند، مساله عدالت باید با 
توحید و ولایت تبیین شود. ما باید مثلا چند ماه در کشور 
درباره دوگانه غلط عدالت- ولایت بحث کنیم، اینکه چرا 
این دوگانه ها تولید می شود؟ یعنی خدمتی که به عدالت 
نمی کنیم هیچ، یک سنگی هم سر راه عدالت می اندازیم که 
بسیاری باید مشغول حل آن شوند.پس از تبیین گفتمانی 
مساله عدالت، امام جمعه باید با مساله های محوری حوزه 
عدالت نیز درگیر شود، یعنی در بحث تبعیض آموزشی، در 
بحث حقوق و دستمزد، در بحث خصوصی سازی و... وارد 
شود و کمک نخبگانی کند. الان 15 سال است از ابلاغیه 
رسمی مقام معظم رهبری در بحث سیاست های اصل 44 
می گذرد. طبق این سیاست ها 25 درصد کل اقتصاد ایران 
تا س��ال 92 باید در قالب تعاون در اختیار ۳ دهک پایین 
کش��ور و بیکاران قرار می گرفت.  اینها یعنی مساله کلان، 
یعنی درباره مثلا خصوصی سازی ببینیم بخش خصوصی 
که دارد س��هم خود را می برد، بخش حاکمیتی هم سهم 
خود را می برد اما دهک پایین س��همی نمی برد. 15 سال 

چیزی اجرا نشد و هیچ کس هم فریادی نزد. 
مساله سوم ورودهای مصداقی است که بله! اینجا هم 
حض��رت امام و هم حضرت آق��ا به اینها تذکر دادند که 
شأن پدری تان را رعایت کنید تا یک مرتبه با جملات تیز 
برخورد نکنید اما وظیفه امام جمعه در خطبه ها خلاصه 
نمی شود و در غیر نماز جمعه می تواند مفاسد را پیگیری 
کند. به نظر من اینها ۳ لایه از عدالت خواهی اس��ت. 2 
لایه اولی وظیفه حتمی اس��ت ک��ه اصلا وارد مصداق و 
درگیری با افراد نمی شود. آن موردی هم که وارد مساله 
می ش��وند، حالا در خطبه صلاح نبود، طور دیگری باید 
پیگیری ش��ود که این حلقه در س��ال های اخیر جایش 

بسیار خالی بوده است.

نماز جمعه و عدالت ایجابی
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